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The article defines the basic problems of development and implementation of automated information systems in 
enterprises of Russia and the Primorye Territory in particular. It shows the data of the research based on the analysis of the level 
of automation of Russian enterprises. The urgency of integrated automation solutions for companies in the country based on 
the implementation of ERP-systems. On the basis of the labor market of the Primorye Territory we made a conclusion about 
the demand for IT-professionals in the field of Information Systems (IS) design. The article focuses on the use of modern IS 
design methodology, which is to regulate the process of IS design and software control of this process. Article characterises 
CASE-technologies and popular packages for organisation of the process of development of IS, so as to construct the optimal 
model of the role of CASE-tools is crucial. Proved insufficient training Primorsky Territory for use CASE-technologiesIt is 
proposed to use the competence centers for the training of specialists in the field of development and implementation of IP.
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В работе анализируются различия по экспорту и импорту со странами дальнего зарубежья и СНГ федеральных 
округов России. Проанализированы аномальные увеличения диспропорций субъектов РФ в экспорте и импорте. 
Проанализирован импорт и экспорт товарных групп, отдельно рассмотрена роль ЦФО. Исследована специализация 
федеральных округов в экспорте и импорте. Рассчитан коэффициент различий структуры импорта и экспорта субъ-
ектов РФ. Рассмотрены отличия России от лучших показателей стран мира по внешнеторговому экспорту и импорту, 
внешнеторговому сальдо. Произведены сравнения общего внешнего долга, внешнего долга органов государствен-
ного управления, внешнего долга органов денежно-кредитного регулирования, внешнего долга банков, внешнего 
долга нефинансовых организаций России и США. Доказано, что угрозу России несут не ее долги, а недоверие к 
России и ее финансовым институтам, а также слабый рейтинг последних на мировой сцене. Сила любой страны 
определяется авторами в возможности экспортировать. Поэтому предлагается, чтобы экспорт России был востребо-
ванным, для чего он должен быть как минимум диверсифицирован и конкурентоспособен.
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The paper analyzes the differences in export and import with foreign countries and the CIS and Federal districts 
of Russia. Analyzed abnormal increase imbalances subjects of the Russian Federation in export and import. Analyzed 
import and export commodity groups, separately consider the role of the Central Federal district. Investigated 
specialization of Federal districts in export and import. Calculated the coefficient of differences in the structure of 
import and export of subjects of the Russian Federation. Considered distinction of Russia from the best indicators of 
the countries of the world under the foreign trade exports and imports, the balance of foreign trade. Comparisons of 
the total external debt, external debt of state administration bodies, the external debt of the monetary authorities, the 
external debt of banks, the external debt of non-financial organizations of Russia and the USA. It is proved that the 
threat to Russia are not its debts and distrust of Russia and its financial institutions, as well as the rating of the last weak 
on the world stage. The power of any country is determined by the authors the ability to export. It is therefore proposed 
that Russia’s exports was much in demand, for which he should be at least diversified and competitive.
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В статье рассмотрены различные подходы к расчету объемов финансового обеспечения научно-исследо-
вательских работ, выполняемых вузами в рамках государственных заданий. Приведены данные экспертного 
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опроса ведущих ученых и руководителей научных подразделений вузов с целью определения весовых коэффи-
циентов значимости показателей научной деятельности организации для различных групп вузов. Отдельно рас-
смотрены три составляющие: показатель численности научных работников, показатель внутренних затрат на 
научные исследования и группа показателей результативности. Показано влияние профиля вуза на показатели 
оценки его работы. Выявлена недооценка роли преподавателей в существующей методике определения кадро-
вого потенциала науки. Рекомендовано в качестве базы для целей распределения средств по государственному 
заданию использовать значения показателей научной деятельности вуза в целом.
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The article discusses different approaches to calculate the amount of financial support for research work performed 
by universities under governmentalresearch assignments. The data of the expert survey made by leading scientists and 
heads of research departments of universities is presented to determine the weighting factors of performance indicatorsof 
scientific activity for different groups of universities.Three components considered separately: number of researches, the 
rate of internal research expenses and group of scientometricindicators. The paper shows the influence of the university 
profile on the performance evaluation of its work.It also revealed underestimation of the weight of teachers in the existing 
method of determining the human resource capacity of science in the university. As a basis for the allocation of funds for 
state assignment it is recommended to use values of the scientific activities of the university as a whole.
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В работе исследуется возможность управления рисками изменения бренда предприятия путем использования 
инструментов накопительного страхования. Исследуется возможность формирования дополнительной корпоратив-
ной пенсии работникам предприятия. На основании принципа эквивалентности финансовых обязательств сторон 
и демографического прогнозирования рассчитаны значения ежемесячных пенсий работников при ежеквартальных 
взносах работодателя, соответствующих периодичности поощрений работников предприятия. Полученные форму-
лы являются новыми. Расчеты показали, что при реальных значениях поощрительных ежеквартальных выплат ра-
ботникам предприятия средняя пенсия имеет порядок средней государственной пенсии по старости.
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This paper investigates possibility of management of risk changing company brand through using tools of 
insurance savings. Here, we show the possibility of the formation of additional corporate pensions to employees. On 
the basis of the principle of equivalence of financial obligations and demographic forecasting, we calculated a monthly 
pension of employees due to the employer’s quarterly fee corresponding to frequency of rewards for employees. The 
resulting formulas are new. The calculations showed that for real values of incentive quarterly payments to employees, 
average pension is of the order of state average old-age pension.
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Интеграция должна иметь комплексный характер, обеспечивая как интеграцию субъектов принятия управ-
ленческих решений в области внутрифирменного и стратегического управления развитием промышленно-
го предприятия, так и интеграцию процессов внутрифирменного и стратегического управления. Традиционно 


